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ABSTRACT 

Desert agricultural expansion based on scientific basis, is considered as a mainstay of Egypt's national 

economy to take up and cope with the current economic changes. Also, Surveying and evaluating land 

resources have become urgent necessity in many aspects of life for the country. Since the sound optimum 

planning to utilize such natural resources and bringing in the proper investment, requires that the decisions and 

their alternative should be based on comprehensive and precise data and information in order to obtain feasible 

technical and economical results. 

The western desert with its location and the variant natural resources is regarded as a strategic depth of 

Egypt and also as the main link to the western Arab countries. Therefore, a new awareness and appreciation 

has remarkably grown in that a development deeply concerning the economic, social, environmental, and 

cultural aspects, should take place to keep the security of the whole country and to establish a pioneer model of 

national development. This fact necessitates an essential demand for evaluating and classifying the soil 

according to its agricultural productivity. 

The interpretation of Landsat 8 OLI was carried out to delineate the main physiographic features of the 

study area. The soil taxonomic units (at sub great group level) and field data using the GIS to determine 

different types of the thematic maps. Fifty soil profiles were selected to represent the study area. The soil 

profiles have been morphologically examined and described. Soil profiles have been sampled and their 

physical, chemical and nutritional properties have been determined.  

The obtained result could be summarized in the following; 

The topography of the study area ranges from almost flat to rolling, where the slope ranges from level to 

sloping (0.2% to 10%). The soil profile depths are deep to very deep (120: 150+ cm.). The soil texture is 

mainly coarse texture (sand, loamy sand, or sandy loam). The electrical conductivity of the soil saturation 

extracts differs from 0.5 dSm-1 to 14.48 dSm-1, except some soil profiles are highly saline, having ECe values 

> 111.33 dSm-1. The soils are non to slightly calcareous, where calcium carbonate content varies from 0 to 

4.97 %, meanwhile highly calcareous profiles reaching to 39.73 %, gypsum was found reaching to 3.61 %. 

Soil reaction is moderately alkaline, sometimes alkaline, where pH values range from 6.51 to 9. The 

exchangeable sodium percentage (ESP) ranges from 2.13 to 55.15 %. Most of soils are poor in organic matter 

(reaching to 1.2 %). The cation exchange capacity (CEC), corresponding to the predominating soil texture is 

low, except some soil profiles have fine texture materials. The soils, in general, poor in their available macro 

and micro nutrients. 

According to the guidelines of American System of Soil Classification (Soil Taxonomy, 2014), the studied 

area could be categorized under two orders namely; Entisols (around 72.84% of the study area) and Aridisols 

(around 13.16% of the study area). At sub group level, the area studied encompasses the following: 

Typic Torripsamments (representing 63.08 % of the study area). 

Typic Torriorthent (representing 9.76 % of the study area). 

Typic Haplosalids (representing 27.15 % of the study area). 

- With respect to land evaluation, four different systems have been applied for land capability, and three 

are related to the land suitability assessment, as follow: 

- With respect to USDA Land Capability classification system: it has been indicated that around 13.36 % 

of the study area belongs to class II, where the majority (86.64 %) of the study area is related to class III.  

Not worthy to indicate that this system has not given any respect to many attributes such as soil salinity, soil 

reaction, calcium carbonate and gypsum. 

- Regarding the Land productivity classification according to Sys and Verheye (1978): around 52.44 % 

of the study area has moderate capability (class S3), except for only around 2.23 % is considered good 

capability (class S2), and the rest of the area 45.33 % is marginal or nonproductive land (class N1). This 
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system ignores some chemical properties, i.e., organic matter, soil reaction, cation exchange capacity and 

exchangeable sodium percent. 

- In concerning with Mediterranean land evaluation information system (Micro LEIS), around 69.77 % 

of the study area pertains moderate capability (class S3), while the rest of the study area 31.23 % is 

regarded marginal productive land (N1). The land capability CERVATANA model indicated that some 

soils have shown fair to poor use for agricultural purposes. Therefor CERVATANA model is very effective 

in evaluating the land capability of the study area. 

- Concerning the land suitability, twelve crops were selected from ALMAGRA to assess their suitability for 

cultivation, the output of which is as follows; 

- The first priority is for (Olive crop). 

- The second priority is for crops (Peach and Citrus). 

- The third priority is for crops (Wheat, barely, Maize, Water Melon, Potato, Soya Bean, Sun Flower, Cotton, 

Sugar Beet and Alfalfa). 

On basis of soil limitation, ALMAGRA model has indicated that considerable areas are high to moderate 

suitable (S2, S3) as for the first and the second priority crops (Olive, Peach, Citrus) and marginal suitable for 

the third priority crops (S4). 

- Concerning the application of Applied System for Land Evaluation software (ASLE), the whole area is 

classified as nonagricultural land (C6). This system is contradiction with the other previously mentioned 

systems. 

However, with respect to the land suitability for twenty eight crops, data indicated the following; 

- The first priority is for (Grape, Wheat, Barley, Sorghum, Sugar Beet, Sun Flower, Cotton, Date Palm, Fig). 

- The second priority is for (Alfalfa, cabbage, Sugar Cane, Water Melon). 

- The third priority is for (Olive, Tomato, Maize, Potato). 

- The fourth priority is for crops (Pepper, Rice, Peanut, Pea, Soya Bean, Faba Bean, Apple, Banana, Citrus, 

Onion).  

According to (ASLE) and (Micro LEIS), salinity, sodicity, soil texture, and calcium carbonate are the main 

soil limitations in the study area. It is noteworthy that those previously stated programme should be tested in 

different localities. 

 الملخص
التوسع فى إستصلاح وزراعة الصحراء القائم على أساس علمى هو الدعامة الرئيسية للاقتصاد القومى فى مصر 
وذلك لمواجهة التغيرات الاقتصادية الراهنة. التخطيط السليم والامثل لإستغلال الثروات الطبيعية وتوجيه الاستثمار يستلزم 

ودقيقة ومتكاملة الأركان، لتكون النتائج مجدية فنيا وافية  وبيانات علوماتأن تكون القرارات والبدائل مبنية على م
ستمرار. ويتطلب ذلك مطلبا أساسيا وهو النهوض بالتنمية الزراعية المستدامة عن طريق تقييم واقتصاديا وقابلة للإ

 وتصنيف التربة وفقا لإنتاجيتها الزراعية.
 10ض القطارة بالصحراء الغربية لمصر، بين دائرتى عرض 'فق منختقع منطقة الدراسة بمنخفض المغرة, شمال شر 

تقريبا اى  2كم 210شرقا. وتصل مساحتها الى  28° 51إلى  ' 28° 45وخطى طول '° شمالا،  30° 22إلى  '  °30
 كم الى الداخل ويسود بالمنطقة المناخ الجاف. 21ألف فدان وتمتد بعمق حوالي  50حوالى 
ى إنشاء خريطة تصنيفية لأراضى منطقة الدراسة وتحديد محددات اسدتخدام الأراضدي والتدي تعيدق هذه الدراسة إل تهدف

التنميددة الزراعيددة بالمنطقددة وكددذلك تقيدديم الأراضددي ولقتددراح تصددور للإسددتغلال الزراعددى الأمثددل لمنطقددة الدراسدده مددع تحديددد 
دي. ولانجداز هدذه الدراسدة تدم اسدتخدام بياندات التراكيب المحصولية الملائمة لمنطقة الدراسدة والتدي تعطدي محصدول اقتصدا

 Unsupervised classificationالتقسديمية الغيدر إشدرافية لسدطت التربدة  لتحديدد الوحددات  Landsat 8 OLIالقمدر الصدناعي 
ومدات للوصول إلي خدرائط تقيديم التربدة باسدتخدام نلدم المعل وذلك لتحديد مواقع القطاعات بجانب إستخدام البيانات الحقلية

عينددددة تربددددة تبعددددا  196قطدددداض أرضددددي ووصددددفها مورفوبيدددددولوجيا وتددددم جمددددع عدددددد  50الجغرافيددددة. وبصددددفة عامددددة تددددم حفددددر 
لوجيددة لتحديددد خددواا و صددفات الأرض الفيزيائيددة والكيميائيددة والخصددوبية. ويمئددن تلخددي  النتددائج بيدو للاختلافددات المورفو 

 دراسة فيما يلى:الفيزيائية والكيميائية، والخصوبية لاراضى منطقة ال
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الميول يتراوح من المستوى الى  شديدة التموج وسطتتتراوح طبوغرافية  منطقة الدراسة بين شبة المستوية الى 
+ سم(. قوام التربة يتكون  150 - 120(. اما عمق قطاض التربة, فهو عميق إلى عميق جدا )٪10إلى  ٪0.2المائل)

ملى الطميى، أو الطميي الرملي(. من التركيب الكيميائي لمستخل  عجينه بصفة عامة من القوام الخشن )الرملى، والر 
، مما يدل على انها ديسيسيمنز/ متر 14.48حتي  0.5في التربة يتراوح من  ECالتربة المشبعة تبين أن تركيز الأملاح 

حيث تصل درجة الملوحة  اراضى قليلة إلى متوسطة الاملاح، باستثناء بعض القطاعات الارضية القليلة عالية الملوحة
( وترتفع نسبة الجير فى بعض ٪ 4.97حتي  0. محتوى التربة من الجير قليل يتراوح بين )ديسيسيمنز/ متر 111.33

 pH. ولا تحتوى التربة على كميات مرتفعة من الجبس. ومن خلال قيم % 39.73القطاعات الارضية وتصل قيمتها إلى 
فاوتُ بين القلوية الخفيفة إلى القلويةِ في بعض الأحيان، كما يتبين من قيم درجة التربة أتضت أن حموضة التربة تَت

( تتوافق مع قوام التربة السائد في منطقة CEC. القدرة التبادلية الكاتيونية للتربة )9حتي  6.51التفاعل، والتي تتراوح بين 
على نحو واسع  ESPفاوتُ نسبه الصوديوم المتبادل الدراسة حيث أنها منخفضة وذلك نلرا للقوام الرملى للتربة كما  تت
. كما وجد ان المحتوى من المادة ٪55.15حتي  2.13من المستوى المنخفض إلى المستوى العالي حيث تتراوح من 

 .كما ان التربة فقيرة في محتواها من العناصر المغذية الكبرى والصغرى.% 1.2العضوية منخفضُ ولا يَتجاوزُ 
  Entisols(، أمئن تقسيم أراضى منطقة الدراسة إلى رتبتي ال 2014الأمريئي لتقسيم الأراضي ) وفقاً للنلامِ 

وجد إن غالبيه أراضى المنطقة   قدو  Sub great groupsوعات العلمى مالمج تحت كما أمئن الوصول إلى ،Aridisolsو
 تقع تحت الأربعة مجموعات الاتيه:

Typic Torripsamments  من إجمالى مساحة منطقة الدراسة(. %63.08)تشغل مساحة 
Typic Torriorthent  من إجمالى مساحة منطقة الدراسة(. %9.76)تشغل مساحة 
Typic Haplosalids  من إجمالى مساحة منطقة الدراسة(. %22.72)تشغل مساحة 
Calcic Haplosalids  من إجمالى مساحة منطقة الدراسة(. %4.43)تشغل مساحة 

وكذلك تم تحديد صلاحية ومحليا من نلم التقييم المعروفة عالميا  اربعةستخدام إرض الأنتاجية بقد تم تحديد قدرة الأو 
 محلىمن نلم التقييم احدهما  ثلاثة التربة لعدد من المحاصيل سواء حقلية أو خضر أو علف أو فاكهة باستخدام 

 التالى: . ويمئن سرد هذه النلم على النحووالاخريين دوليين
 نظام تصنيف قدرة الأراضي التابع لوزارة الزراعة الأمريكية -1

من منطقة أراضى الدراسة على  %86.64من مساحة منطقة الدراسة كأراضى درجة ثانية و ٪13.36قيم هذا النلام 
ر تقييم ملوحة التربة أنها أراضى درجة ثالثة، يعطى هذا النلام تقييم غير واقعى بدرجة كبيرة لأنه لم يأخذ فى الاعتبا

ومحتوى التربة من كربونات الكالسيوم والجبس، وهى صفات هامه جدا ومؤثرة بشئل كبير فى التربة ويجب أن تؤخذ فى 
 الاعتبار عند تقييم أى أرض زراعيا.

  Sys and Verheye 1978 لأرض حسب  لنتايية ال  القدرة تصنيف –2
من منطقة أراضى الدراسة على  %52.44لدراسة كأراضى درجة ثانية ومن مساحة منطقة ا ٪2.23قيم هذا النلام 

من منطقة الدراسة على أنها أراضى هامشية الصلاحية، يعطى هذا النلام تقييم غير  ٪45.33أنها أراضى درجة ثالثة و
لتبادلية الكاتيونية والنسبة واقعى بدرجة كبيرة لأنه لم يأخذ فى الاعتبار تقييم المادة العضوية وكذلك تفاعل التربة والسعة ا

 المئوية للصوديوم المتبادل، وهى صفات هامه جدا فى التربة تؤخذ فى الاعتبار عند تقييم أى أرض زراعيا.
 

 (Micro LEISنظام ) - 3
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من  %31.33من مساحة منطقة الدراسة كأراضى درجة ثالثة و ٪69.77قيم هذا النلام من ناحية القدرة الإنتاجية  
 راضى منطقة الدراسة على أنها أراضى هامشية الصلاحية.منطقة أ

 قيم هذا النلام إثنتا عشرة محصولا على النحو التالى:، ومن حيث صلاحية الاراضى للمحاصيل الزراعية المختلفة
 الأولوية الأولى لأشجار الزيتون. -
 الأولوية الثانية لأشجار )الخوخ والحمضيات(. -
صيل )القمت، الشعير، الذرة، البطيخ، البطاطس، فول الصويا، زهرة الشمس، القطن، بنجر الأولوية الثالثة للمحا -

 السئر، البرسيم(.
  (ASLEنظام ) - 4

. يعطى هذا النلام صالحة للزراعة ( أراضي غيرC6قام هذا النلام بتقييم قدرة التربة في منطقة الدراسة على أنها )
مقارنة مع أنلمة التقييم الأخرى المستخدمة والمقارنة مع الإنتاجية الحقيقية في تقييم غير واقعى بدرجة كبيرة لأنه بال
 منطقة الدراسة فإن الواقع شيئ مختلف. 

بالرغم من إفتقار هذا النلام للواقعية والتقارب أو التماثل مع تقييمات النلم الأخرى المستخدمة لمنطقة الدراسة 
محاصيل حقلية  –فاكهه  –محصول مختلف )خضر  28م تقييمها لعدد فإن صلاحية الأرض  للمحاصيل المختلفة ت

 مختلفة( وكانت نتائجها كالتالى:
الأولوية الأولى لمحاصيل )الذرة والبطيخ والبطاطس وفول الصويا وزهرة دوار الشمس والقطن وبنجر السئر والبرسيم  -

 الحجازى(.
 والذرة الرفيعة ونخيل البلت والتين(.الأولوية الثانية للمحاصيل )العنب والقمت والشعير  -
 الأولوية الثالثة للمحاصيل )الزيتون، الطماطم، البطاطس(. -
 الموالتالأولوية الرابعة للمحاصيل )الفلفل، الأرز، الفول السوداني، البازلاء، فول الصويا، الفول، التفاح، الموز،  -

 والبصل(.
تى تعيق الإنتاج الزراعى بمنطقة الدراسة هى قوام التربة الخشن محدات الال، فإن Micro LEISو ASLEوفقًا لد و 

والمحتوى العالى من كربونات الكالسيوم فى بعض المناطق والقلوية التى يسببها المحتوى المرتفع من الصوديوم المتبادل 
لف المتحملة للملوحة مثل وينصت بزراعة بعض نباتات الوقود الحيوى مثل الجوجوبا والجاتروفا أو نباتات الع فى التربة.

البونيئام حيث يمئن لهذه النباتات أن تنمو فى مثل هذه الأراضى الصحراوية الرملية الهامشية حيث ثبت تحملها لتلك 
 اللروف القاسية.

 

 


